

论文

MnO₂掺杂的MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0}对NaBH₄氧化的电催化性能

王贵领¹, 程元徽¹, 张伟才¹, 陆天虹², 曹殿学¹, 吕艳卓¹, 张森¹

1. 哈尔滨工程大学材料科学与化学工程学院, 哈尔滨 150001;
2. 南京师范大学化学与环境科学学院, 南京 210097

摘要:

通过测试线性扫描伏安曲线研究了MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0}(Mm为混合稀土)经KOH处理和MnO₂掺杂对催化NaBH₄电氧化性能的影响. 发现NaBH₄在经KOH处理后的合金上峰电流达到50 mA/cm². 若再进行MnO₂掺杂, 其电催化活性会进一步提高, 当掺杂MnO₂的质量分数为10%时, MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0}对NaBH₄电氧化的峰电位和峰电流密度分别为-0.45 V和126 mA/cm², 峰电流密度为只经过KOH处理的合金的2.5倍, 是未经过任何处理的合金的9倍.

关键词: 直接硼氢化物燃料电池; MnO₂掺杂; 储氢合金; 电氧化

Electrocatalytic Performances of MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0} Modified with MnO₂ for NaBH₄ Oxidation

WANG Gui-Ling^{1*}, CHENG Yuan-Hui¹, ZHANG Wei-Cai¹, LU Tian-Hong², CAO Dian-Xue¹, LÜ Yan-Zhuo¹, ZHANG Sen¹

1. College of Material Science and Chemical Engineering, Harbin Engineering University, Harbin 150001, China;
2. College of Chemistry and Environmental Science, Nanjing Normal University, Nanjing 210097, China

Abstract:

The effect of KOH treatment and MnO₂ adulteration of the MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0}(Mm is misch metal) on the electrocatalytic activity for borohydride oxidation was investigated by the linear sweeping voltammograms test. It was found that the peak potential and current density of the NaBH₄ oxidation at the MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0} catalyst without any treatments are -0.65 V and 14 mA/cm², respectively. After KOH treatment, the peak potential remains the same, but the peak current density reached 50 mA/cm², which is 3.6 times of that at the un-treated MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0}. KOH treatment followed by the MnO₂ adulteration further increased the electrocatalytic activity of the MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0}. When the mass fraction of MnO₂ to MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0} is 10%, the peak potential and current density are -0.45 V and 126 mA/cm², respectively. The peak current density is 2.5 and 9 times of that at the MmNi_{3.2}Al_{0.2}Mn_{0.6}Co_{1.0} with and without KOH treatment, respectively.

Keywords: Direct borohydride fuel cell; MnO₂ adulteration; Hydrogen storage alloy; Electrooxidation

收稿日期 2009-02-05 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

哈尔滨市青年创新人才基金(批准号: RC2006QN001021, 2007RFQXG023)和哈尔滨工程大学基础研究基金(批准号: HEUFT07051, HEUFT07040)资助.

通讯作者: 王贵领, 男, 教授, 主要从事燃料电池研究. E-mail: wangguiling@hrbeu.edu.cn

作者简介:

参考文献:

[1]CHEN Wei-Min(陈维民), SUN Gong-Quan(孙公权), ZHAO Xin-Sheng(赵新生), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)

扩展功能

本文信息

Supporting info

PDF(445KB)

[HTML全文]

[\({article.html| WenJianDaXiao| KB}\)](#)

参考文献[PDF]

参考文献

服务与反馈

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

直接硼氢化物燃料电池; MnO₂掺杂; 储氢合金; 电氧化

本文作者相关文章

PubMed

[J], 2007, 28(5): 928—931

[2]TANG Ya-Wen(唐亚文), CAO Shuang(曹爽), CHEN Yu(陈煜), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)

[J], 2007, 28(5): 936—939

[3]WANG Gui-Ling(王贵领), WANG Jing(王静), CAO Dian-Xue(曹殿学), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)

[J], 2008, 29(9): 1829—1833

[4]JIAO Li-Fang(焦丽芳), LIU Qiang(刘强), YUAN Hua-Tang(袁华堂), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)

[J], 2007, 28(2): 346—349

[5]WANG Gui-Ling(王贵领), LAN Jian(兰剑), CAO Dian-Xue(曹殿学), et al.. J. Chem. Industry Engineering (China)(化工学报)

[J], 2008, 159: 805—813

[6]George H. M., Nie L., Joseph M., et al.. J. Power Sources

[J], 2007, 165: 509—516

[7]Cheng H., Scott K.. Electrochim. Acta

[J], 2006, 51: 3429—3433

[8]Chatenet M., Micoud F., Roche I.. Electrochim. Acta

[J], 2006, 51: 5459—5467

[9]Gyenge E., Atwan M., Northwood D.. J. Electrochem. Soc.

[J], 2006, 153: A150—A158

[10]Cao D. X., Chen D. D., Lan J., et al.. J. Power Sources

[J], 2009, 190: 346—350

[11]LI Jia-Chun(黎家纯), XIE Xiao-Feng(谢晓峰), GUO Jian-Wei(郭建伟), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)

[J], 2008, 29(3): 564—568

[12]Iwakura C., Kim I., Matsui N., et al.. Electrochim. Acta

[J], 1995, 40: 561—566

[13]Fukumoto Y., Miyanioto M., Matsuoka M.. Electrochim. Acta

[J], 1995, 40: 845—848

[14]Choudhury N. A., Raman R. K., Sampath S., et al.. J. Power Sources

[J], 2005, 143: 1—8

[15]Li Z. P., Liu B. H., Arai K., et al.. J. Electrochem. Soc.

[J], 2003, 150: A868—A872

[16]Wang Y. G., Xia Y. Y.. Electrochem. Commun.

[J], 2006, 8: 1775—1778

[17]Wang L., Ma C., Mao X.. J. Alloys Compounds

[J], 2005, 397: 313—316

[18]Yang Z. Z., Wang L. B., Gao Y. F., et al.. J. Power Sources

[J], 2008, 184: 260—264

[19]Nobuhiro K., Tstsuo S., Hiroshi M.. J. Alloys Compounds

[J], 1997, 253/254: 598—600

[20]Brousse T., Taberna P. L., Crosnier O., et al.. J. Power Sources

[J], 2007, 173: 633—641

[21]Yan D. Y., Cheng Q., Cui T.. J. Alloys Compounds

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 5635